
Referat for 10. møde i Erhvervslivets EU- og Regelforum 

den 13. september 2023 

Sted: Landbrug & Fødevarer, Axelborg, Axeltorv 3, København V 

 

Dagsorden 

11:30 – 12:00 Mulighed for frokost  

12:00 – 12:05 Velkomst til Landbrug & Fødevarer v./ Merete Juhl, Adm. direktør Landbrug & Fødevarer. 

12:05 – 12:30 Velkomst og præsentationsrunde v./ Paul Mollerup, formand 

Formanden vil byde medlemmerne velkommen, ligesom der vil være en kort præsentationsrunde af medlemmerne.  

12:30 – 13:30 Oplæg og drøftelse v./ Morten Bødskov, erhvervsminister  

Erhvervsministeren vil tale om regeringens prioriteter for regelforenklingsområdet. Herefter dialog med 

medlemmerne.  

13:30 – 13:50 Pause og gruppefotografering 

 

13.50 – 14:00 Forummets forretningsorden og arbejdsform v./ formanden 

• Cover - Forretningsorden for Erhvervslivets EU- og Regelforum 

• Forretningsorden for Erhvervslivets EU- og Regelforum (Bilag 1) 

 

14:00 – 14:10 Regeringens svar på forummets seneste anbefalinger, v./ Brian Wessel, erhvervsjuridisk direktør i 

Erhvervsministeriet 

• Cover – Regeringens svar på forummets seneste anbefalinger 

• Status på anbefalinger sendt til regeringen pr. september 2023 (Bilag 2) 

• Beskrivelse af gennemførsel af anbefalinger i andet halvår 2022 (Bilag 3) 

• Afrapportering på anbefalinger til implementeringsplaner (Bilag 4) 

 

14:10 – 14.40 Drøftelse af anbefalinger til den kommende EU-kommission v./ formanden og Lasse Hamilton 

Heidemann, EU- og International Chef, Dansk Erhverv 

• Cover – Drøftelse af anbefalinger til den kommende EU-kommission 

• Anbefalingskatalog september 2023 (Bilag 5) 

 

14.40 – 14.50 Status og videre proces for aktive arbejdsgrupper 

• Cover - Status og videre proces for aktive arbejdsgrupper 

• Status og videre proces for aktive arbejdsgrupper (Bilag 6) 

 

14:50-15:00 Evt. og afrunding af mødet v./ formanden 

Øvrige bilag til baggrund 

Kommissorium, pixi-udgave af anbefalingskatalog september 2023, folder af anbefalingskatalog september 2023, årshjul, 

deltagerliste og CV og kontaktinfo 



Referat 
 

Afbud: Dorte Sindbjerg Martinsen (Københavns Universitet), Jesper Beinov (SMVdanmark) Kent 

Damsgaard (Forsikring & Pension), Morten Langager (Dansk Erhverv), Henrik Jensen (CO-industri), Jacob 

K. Clasen (Danske Rederier). 

 

Suppleanter: Jeppe Rosenmejer (SMVdanmark), Torben Weiss Garne (F&P), Lasse Hamilton Heidemann 

(Dansk Erhverv), Johan Moesgaard Andersen (CO-industri), Rikke Johan (Danske Rederier)   

 

1. 12:00 – 12:05 Velkomst til Landbrug & Fødevarer v./Merete Juhl, Adm. Direktør i Landbrug og 

Fødevarer 

Formanden for Erhvervslivets EU- og Regelforum Paul Mollerup bød velkommen og gav herefter 

ordet til Merete Juhl, som bød velkommen til Landbrug & Fødevarer. 

 

2. 12:05 – 12:30 Velkomst og præsentationsrunde v./ Paul Mollerup, formand 

Formanden bød velkommen til gamle og nye medlemmer af forummet og til erhvervsministeren. 

Herefter orienterede formanden om det arbejde, forummet har lavet siden sidste møde, herunder 

arbejdet i en undergruppe under TIV-arbejdsgruppen med udkast til anbefalinger til den kommende 

EU-kommission og anbefalinger til flere af regeringens implementeringsplaner for EU-regulering. 

Formanden orienterede ligeledes om sit arbejde i RegWatch Europe.  

 

3. 12:30 – 13:30 Oplæg og drøftelse v./ Morten Bødskov, erhvervsminister 

Erhvervsministeren holdt et oplæg om de erhvervspolitiske dagsordener, der fylder meget for 

regeringen, og understregede, at Erhvervslivets EU- og Regelforum er en vigtig prioritet i 

regeringens arbejde med at sikre konkurrencedygtige rammer for dansk erhvervsliv. Ministeren 

opfordrede medlemmerne af Erhvervslivets EU- og Regelforum til at deltage i debatten om, hvordan 

man fremadrettet sikrer dansk konkurrenceevne inden for særligt den grønne dagsorden, herunder 

ift. den tiltagende globale regionalisering. Herefter blev ordet givet frit til medlemmernes spørgsmål 

og bemærkninger til ministeren. 

 

4. 13:30 – 13:50 Pause og gruppefotografering 

 

5. 13.50 – 14:00 Forummets forretningsorden og arbejdsform v./ formanden 

Formanden fremhævede udvalgte punkter i forummets forretningsorden, herunder om udpegning 

af faste suppleanter, forummets uafhængighed, mødekadence og praksis for afstemning og 

vedtagelse af anbefalinger, hvor udgangspunktet altid vil være at søge konsensus. Herefter blev 

ordet givet frit til kommentarer inden forretningsordenen blev vedtaget. 

  



6. 14:00 – 14:10 Regeringens svar på forummets seneste anbefalinger, v./ Brian Wessel, 

erhvervsjuridisk direktør i Erhvervsministeriet 

Brian Wessel gennemgik kort regeringens proces for behandling af anbefalinger. Fokus var på at 

indføre de nye medlemmer af Erhvervslivets EU- og Regelforum i, hvad der sker med de 

anbefalinger, forummet har vedtaget og fremsendt til regeringen. Brian Wessel havde blandt andet 

fokus på følg-eller-forklar princippet, herunder at forummets kommissorium er skærpet således, at 

dette også gælder anbefalinger til regeringens planer for implementering af EU-regulering og, hvad 

det har af betydning for medlemmernes mulighed for at følge op på anbefalinger til 

implementeringsplaner. 

Brian Wessel gennemgik herefter udvalgte af regeringens seneste svar på anbefalinger på 

Erhvervsministeriets område og udvalgte svar på anbefalinger til tidlig interessevaretagelse.  

Brian Wessel fremhævede, at NALO 60 ikke følges, mens NALO 10 følges delvist. Afslutningsvis 

pointerede han, at regeringen siden sidst har tiltrådt 4 anbefalinger til tidlig interessevaretagelse 

(TIV), herunder TIV-32 om certificeringsordninger for nye, grønne brændstoffer til skibsfarten og TIV-

33 om sikre rammer for intraeuropæisk transport af CO2. 

 

FSR udtrykte en principiel utilfredshed med ikke-følger svar, som baserer sig på en myndigheds 

mangel på ressourcer til at gennemføre en anbefaling, og anvendte regeringens svar på NALO 48 

som eksempel herpå. Sekretariatet tog bemærkningen til efterretning. 

 

7. 14:10 – 14.40 Drøftelse af anbefalinger til den kommende EU-kommission v./ formanden og Lasse 

Hamilton Heidemann, EU- og International chef, Dansk Erhverv 

Formanden indledte gennemgangen af de 15 anbefalinger til den kommende EU-kommission, som 

er udarbejdet af en underarbejdsgruppe til arbejdsgruppen for tidlig interessevaretagelse. Herefter 

blev ordet givet til Lasse Hamilton. 

Lasse Hamilton orienterede om arbejdet med at udarbejde de 15 anbefalinger i undergruppen i TIV 

og gav en introduktion til anbefalingernes indhold baseret på deres fordeling i tre kategorier 1) bedre 

regulering, 2) bedre implementering og 3) håndhævelse og arbejdsmarkedsregulering. Lasse 

Hamilton fortalte lidt om konteksten, hvori anbefalingerne spiller ind, herunder som indspil til 

regeringen ifm. udpegning af den kommende Kommission og til det danske formandskab i 

Ministerrådet i 2025. 

Ordet blev givet frit til kommentarer, hvor flere medlemmer roste det store arbejde gruppen har 

lavet, mens resten af forummets arbejde har været sat i bero. 

Følgende anbefalinger blev vedtaget uden ændringer:   

1. Continued improvement of the “Better Regulation” system  

2. Transparent implementation  

3. Better public consultations  

4. Evaluations and fitness checks  

5. Innovation and digitalisation driven by better regulation  

6. Better notifications  



7. Enforcement  

8. New Legislative Framework 2.0  

9. Fit for 55 Implementation Task Force  

10. Usability in the ESG reporting agenda  

11. Update Single Digital Gateway  

12. Work towards an ambitious CO2 emission tax in the EU and globally  

13. Access to skilled labour to support the twin transition and ensure competitiveness  

14. Respect for national labour market models  

15. Strengthening social dialogue 

 

 

8. 14.40 – 14.50 Status og videre proces for aktive arbejdsgrupper 

Formanden orienterede om, at Erhvervslivets EU- og Regelforum med det nye kommissorium har 

fået mulighed for at drøfte udvalgte EU-forslag under forhandling. Formanden gav herefter ordet til 

Brian Wessel, som præsenterede sekretariatets forslag til, hvordan denne opgave kan udmøntes i 

praksis gennem forankring i den stående TIV-arbejdsgruppe, som i samme ombæring vil skifte navn 

til EU-arbejdsgruppen for derved at reflektere det udvidede scope.   

Brian Wessel samlede her også op på det styrkede fokus på følg/forklar ift. anbefalinger til 

implementeringsplaner, og gennemgik kort processen for, hvordan regeringen fremadrettet 

behandler disse anbefalinger. 

 

Formanden foreslår, at TIV-gruppen fremadrettet skifter navn til EU-gruppen. 

Det blev vedtaget af forummet, at TIV-gruppen skifter navn til EU-gruppen, og at opgaven vedr. at 

følge og drøfte udvalgte EU-forslag under forhandling forankres i denne gruppe ud fra den proces, 

der var beskrevet i oplægget. 

Formanden orienterede kort om status for arbejdsgruppen for digitaliseringsklar lovgivning. 

Arbejdsgruppen har udarbejdet tre anbefalingsudkast, hvoraf to blev fremsat til vedtagelse på 

mødet. Formanden orienterede om, at den sidste anbefaling vil blive bearbejdet yderligere og, 

såfremt den fortsat er relevant, vil blive fremsat som en separat anbefaling til på et senere 

tidspunkt. 

 

Følgende anbefalinger blev vedtaget og oversendes til regeringen uden tilføjelser 

• DIGI 1: Mulighed for at dansk arbejdsgiverforening (DA) kan anvende indkomstoplysninger fra 

eSkatData (indkomstregisteret) til administrative formål. 

 

• DIGI 2: Skab digital adgang til historiske byggesager i de sidste 17 kommuner, der mangler 

 

Formanden orienterede derefter om status på arbejdsgruppen for kommunal/regional 

afbureaukratisering, som blev nedsat på mødet i juni 2022. Medlemmerne blev præsenteret for de 



temaer, som arbejdsgruppen var kommet frem til og orienteret om, at arbejdsgruppen endnu ikke 

har udarbejdet anbefalinger. 

 

 

På mødet blev det besluttet, at arbejdsgruppen ikke forsætter på nuværende tidspunkt.  

Formanden lagde op til, at medlemmerne i den kommende tid byder ind til sekretariatet med forslag 

til nedsættelse af nye temaarbejdsgrupper, med henblik på at få udarbejdet temaoplæg til næste 

møde. 

 

9. 14:50-15:00 Evt. og afrunding af mødet v./ formanden 

Formanden orienterede om planlagte kommunikationsindsatser ifm. dagens møde og opfordrede 

medlemmerne til at bruge indsatserne i deres egen kommunikation. 

Formanden orienterede om, at sekretariatet er i gang med at planlægge dato for det 

førstkommende møde, som vil ligge omkring 1. december samt møderækken for 2024. 

Formanden orienterede afslutningsvis om, at der siden sidste møde er kommet en række forslag til 

anbefalinger til national lovgivning, og at sekretariatet i den kommende tid vil tage kontakt til 

forslagsstillerne med henblik på bearbejdning af anbefalingerne. 


